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اعتراض به برداشت 
سلیقه ای از صندوق 

بازنشستگی
ادوار  نماینــدگان  مجمــع  شــرق: 
مجلس در مورد مصوبــه کارگروه وزارت 
کار بیانیــه ای خطــاب بــه محمدرضــا 
رئیس جمهــوری  اول  معــاون  عــارف، 
نوشته و نســبت به برداشت سلیقه ای از 
صندوق های بازنشســتگی اعتراض کرده. 
در ایــن بیانیه آمده اســت: «در راســتای 
تحقق مطالبات مردم، اخیرا صورت جلسه 
مورخ سه مرداد ۱۴۰۳ وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی در فضای مجازی منتشر شد 
که کلیه صندوق های بازنشستگی تابعه را 
موظف کرده اند تا مبلغ ۲۵۰ میلیارد تومان 
به درخواست های واصله پرداخت نمایند 
و سؤالات زیادی در جامعه برانگیخت  که 
آیا این اساسنامه صندوق تأمین اجتماعی 
و صنــدوق بیمه روســتائیان و عشــایر و 
صندوق بازنشستگی کشــوری و صندوق 
فولاد و آینده ساز و... چنین اجازه ای را داده 
است که وزیر متولی از صندوق اختصاصی 
کارگران و کشــاورزان و کارمندان دســتور 
پرداخت از منابع اختصاصی تحت عنوان 
بیمه را صادر کنــد و هزینه اموری نمایند 
که هیچ ارتباطی به جامعه هدف و مالکان 
دارایی صندوق ها نــدارد؟!». در ادامه این 
بیانیــه توضیح داده شــده اســت: «ماده 
۷ بنــد ۱۱ در قانــون ســاختار نظام جامع 
رفاه اجتماعــی تبیین می کنــد که وجوه، 
اموال، ذخایــر و دارایی های صندوق های 
بیمه اجتماعــی و درمانی در حکم اموال 
عمومــی بــوده و مالکیت آن، مشــاع و 
متعلق به همه نســل های جامعه تحت 
پوشش است. هر گونه تصرف دولت در این 
اموال و رابطه مالی دولت با صندوق های 
موصــوف در چارچــوب قوانین ومقررات 
مورد عمل صندوق ها خواهــد بود. ماده 
پنج اساســنامه صندوق بیمــه اجتماعی، 
کشــاورزان و روســتائیان و عشــایر مقرر 
می دارد کلیه وجوه، امــوال  و دارایی های 
صندوق به هــر مبلغ و به هــر صورت و 
کیفیت متعلق به همه نسل های جامعه 
تحت پوشش است و صرفا در راستای رفاه 
و تأمین مستمری ایام پیری، ازکارافتادگی، 
بازمانــدگان و تأمین بیمــه درمان اعضا و 
اداره امــور صنــدوق به مصــرف خواهد 
رســید». همچنیــن در ایــن بیانیــه آمده 
است: «در هیچ شــرایطی و به هیچ عنوان 
نمی توان اعضای صندوق و یا بازماندگان 
آنان را از حقوقی که براســاس اساسنامه 
و آیین نامــه صنــدوق کســب می نمایند 
محروم کرد. همان گونه که مســتحضرید 
بیــش از ۷۰ درصــد از مســتمری بگیران 
تأمیــن اجتماعی حداقل بگیر بــوده و زیر 
خــط فقر قرار دارند و علاوه بر مســتمری، 
عمدتا مستحق دریافت یارانه بوده و برای 
مخارج تأمین نیاز های روزانه و مســکن و 
امور فرزندان دست وپنجه نرم می کنند. از 
طرفی صندوق ها بعضا ورشکسته و یا در 
مرز ورشکســتگی قرار دارند و با مشکلات 
عدیده ای دست وپنجه نرم می کنند و یکی 
از مهم تریــن معضل دولــت چهاردهم، 

بحران صندوق ها است».
مجمــع نماینــدگان ادوار مجلس در 
ادامــه تأکید کرده اســت: «روابط عمومی 
تأمیــن اجتماعی  هیئت امنــای ســازمان 
توزیع این منابع را تحت عنوان مســئولیت 
اجتماعــی شــرکت ها قلمداد کــرده که 
گویــا وزارتخانه و شــرکت را در ردیف هم 
قــرار داده و این دســت اندازی بــه منابع 
اختصاصــی کارگــران را تحــت عنــوان 
مســئولیت اجتماعــی شــرکت ها توجیه 
کرده انــد، در صورتی که شــرکت ها خود 
هیئت  مدیره و مجمع دارند و مستقل اداره 
می شوند و هیچ مقامی حق دخل وتصرف 

در این منابع اختصاصی را ندارد.  

فیلترینگ جواب نمی دهد، 
برق را قطع کنید!

 به این چهار گزاره توجه کنیم:
• ۵۲ میلیون نفر در ایران گوشی هوشمند دارند.

• ایران دهمین کشور استفاده کننده از گوشی های هوشمند است.
• ۱۹۰ کشور جهان از خدمات گوگل پلی استفاده می کنند.
• جز ایران، تنها چین و روسیه  گوگل پلی را فیلتر کرده اند.

ســال ۱۴۰۰ مراجع ذی صلاح! تصمیم  گرفتنــد گوگل پلی را در ایران 
فیلتــر کنند؛ اقدامی که می توان آن را به بســتن بزرگ ترین و پرترددترین 
اتوبان بزرگ در یک کشــور تشــبیه کرد. آن زمان قرار بود این فیلترینگ 
موقتی باشد، اما سه سال از آن زمان گذشته و نه دلایل فیلترینگ معلوم 

است و نه زمان رفع فیلتر.
دولت مدعی اســت تاکنون سه بار درخواست رفع فیلتر گوگل پلی را 
بــه کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه داده و این کارگروه هر بار 
این درخواست را رد کرده است. اما سؤالی که دولت به آن جواب نداده، 
این اســت که در آن کارگروه ۱۳ نفره چه کسی مخالف رفع فیلتر است؟ 
کارگروهی که هفت عضو آن دولتی اند و مشــخص نیست چرا رأی این 

هفت نفر بر رأی آن شش نفر برتری ندارد؟
جز ایــن، دلایل موافقان فیلترینگ نه واضح اســت و نه منطقی. اما 

دلایل مخالفان هم واضح است و هم مشخص.
اول، فیلترینگ سبب شــده کاربران ایرانی برای نصب اپلیکیشن های 
مختلف با محدودیت مواجه باشــند؛ چون یا باید از فیلترشکن استفاده 
کنند  یا به اســتورهای داخلی مراجعه کنند. اگر داخلی ها آن اپلیکیشن 
را نداشــته باشــند، آن گاه باید اپ های مورد نیاز خود را از ســایت های 
نامتعارف نصب کنند؛ ســایت هایی که به احتمال زیاد می تواند منجر به 

نصب اپ های آلوده و دردسرساز شود.
دوم، ۱۹۰ کشــور جهان به گوگل پلی دسترسی دارند، چون این استور 
دسترســی جامع و کاملی به همــه اپ ها دارد. اما این اســتور در ایران 
فیلتر است و کاربران ایرانی نمی توانند به هر اپلیکیشنی دسترسی داشته 
باشند؛ آن هم در دوره ای که اپلیکیشن ها بخش جدایی ناپذیر و تسهیلگر 

زندگی افراد شده  است.
ســوم، اســتفاده از فیلترشــکن ها بیش از همیشه شــایع می شود و 
همه کاربران نمی دانند و نمی توانند از امنیت فیلترشــکنی که استفاده 

می کنند، مطمئن باشند.
چهــارم، فیلترینگ گوگل پلی تبعــات اقتصادی  نیــز دارد؛ هم برای 
شــرکت های تبلیغــات دیجیتــال و هم بــرای صنعت بــازی. به دلیل 
فیلترینــگ گوگل پلــی، کاربران ایرانــی تنها می توانند از فروشــگاه های 
داخلی اســتفاده کنند، ولی به دلایلی، بســیاری از ایــن افراد  به نصب 
برنامه از این فروشــگاه ها و اســتفاده از آنها تمایلــی ندارند. در نتیجه، 
تبلیغات فقط به درگاه های این فروشــگاه های ایرانی محدود و منحصر 
می شــود  و این به ضرر شرکت های تبلیغاتی اســت. مسئله مهم دیگر، 
ضرر اقتصادی این فیلترینگ برای صنعت بازی ســازی اســت. بازار گیم 
جهان یک بازار بســیار بزرگ چند صد میلیارد دلاری و ســودآور اســت، 
ولی به لطف مراجــع فیلترکننده، بازیگران ایرانی این صنعت به راحتی 
و بدون مشــکل ارتباطی نمی توانند در بازار جهانــی جایگاه و فعالیتی 

داشته باشند.
پنجــم، فیلترینــگ گوگل پلی یک بــازار انحصاری برای اســتورهای 
داخلی ایجاد کرده اســت؛ درســت مانند همان انحصــاری که در بازار 
خودرو و لوازم خانگی در ایران شاهد آن هستیم. در نبود رقبای خارجی، 
بازیگران داخلی تلاشــی برای بهبود خدمات خــود نمی کنند  و کاربران 
ایرانی مانند خریداران خــودرو، مجبورند به هر محصولی با هر کیفیتی 
تن بدهند، بدون آنکه امکان جایگزین کردن محصول مشــابه خارجی را 

داشته باشند.
این تنها یک فهرســت پنج موردی از دلایلی اســت که می  توان برای 
رفع فیلترینگ گوگل پلی عنوان کرد. فهرســتی که هر کدام از فعالان این 
حوزه می توانند موارد دیگری را به آن اضافه کنند؛ به شــرط آنکه گوش 

شنوا و اراده ای برای حذف فیلترینگ وجود داشته باشد.
اما شاید نیاز باشــد همان طور که مخالفان فیلترینگ فهرست دلایل 
خــود را واضح بیــان کرده اند، برای یک بار هم که شــده موافقان وضع 
موجود از دلایل خود برای ادامه این سیاســت پرهزینه پرده بردارند و ما 
را متقاعد کنند که چرا یک استور خارجی که در اکثر کشورها کاربر دارد، 

در ایران باید فیلتر باشد؟
البتــه که تجربه ثابت کرده  مردم مقابل هر دیواری، دری می ســازند 
و با فیلترشــکن از ســد همه محدودیت ها گذشــته اند. ایــن میان فقط 
تاجران فیلترشــکن ســود کرده اند. مگر اینکه همــان مراجع ذی صلاح 
تصمیم  بگیرنــد این بازار چند صــد میلیاردی را فیلتر کنند. شــاید هم 
قطع اینترنت کافی نباشــد و روزی تصمیم بگیرند برق را برای همیشــه

 قطع کنند.

مهفــام ســلیمان  بیگی: قطع بــرق بدون اعــلام قبلی، 
تابســتان امسال بسیاری از خانه های کشــور را به خاموشی 
کشانده اســت. از آن ســو، صنایع خبر می دهند که ساعات 
قطع برق آنها گاهی به دو روز در هفته و بیشــتر می رســد. 
ایــن موضوع درحالی رخ می دهد که دولت ســال گذشــته 
تعرفه بــرق صنایع فولاد و پتروشــیمی را دو برابر کرد و از 
کیلووات ساعتی ۶۰۰ تومان به هزارو ۲۰۰ تومان افزایش داد 
و سال هاســت برق مشــترکان پر مصرف با نرخ هایی نزدیک 
به قیمت واقعی محاســبه می شــود. با این حال کارشناسان 
انــرژی معتقدند درآمــد وزارت نیرو از محــل فروش برق، 
معمولا خرج توسعه نیروگاه ها و بهینه سازی مصرف انرژی 
نمی شود و از این رو، شکاف تولید و مصرف برق سال به سال 
در  حال گسترش اســت؛ به طوری که حالا میزان کمبود برق 

به روزانه ۱۸ هزار مگاوات رسیده است.

درآمد برق کجاست؟
کمبــود برق ایــن روزها نفس هــای تولید را به شــماره 
انداخته اســت. برآورد کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تهران 
حاکی از آن اســت که زیان هر کیلووات برق قطع  شــده به 
طور متوسط برای صنایع مختلف در کشور، بین ۷ هزار تا ۶۳ 
هزار تومان اســت. همچنین برآوردهای صنایع پتروشیمی، 
فولادی و سیمانی نشان دهنده خســارت بزرگ عدم  النفعی 
بالغ بــر چهار تا پنج میلیارد دلار بــه دلیل قطعی برق طی 
یک سال اســت. اما این پایان ماجرا نیست و شکاف تولید و 
مصرف برق مدام در  حال افزایش اســت و تابستان امسال، 
شهروندان کشور قطع گسترده برق خانگی را در اوج تابستان 
تجربــه کردنــد. مشــترکان خانگی گــزارش می دهند که با 
قطعی چندباره برق در طول روز، به دلیل کاهش ولتاژ برق، 

بسیاری از لوازم برقی دچار آسیب و نقص کارکرد شده اند.
همچنین امکان استفاده هم زمان از بسیاری از لوازم برقی 
در منازل وجود ندارد. نوســان ولتاژ خارج از جدول اعلامی 
قطع برق به صنایع، همچنین آســیب قطعات دستگاه های 
تولیدی و صنعتی در واحدها و مشــاغل مختلف صنعتی را 

به دنبال داشته است.
در همین شــرایط، چند روز پیش خبرگزاری «نفت ما» در 
گزارشی درآمد وزارت نیرو از فروش برق را قریب به ۱۷۰ هزار 
میلیارد تومان اعلام کرد و پرســید: «چرا با وجود این درآمد 
همچنان کشور درگیر ناترازی برق و خاموشی است؟». کمی 
بعد حمیدرضا صالحی، عضو  کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی  
هــم در گفت وگو با ایلنا توضیح داد که درآمد وزارت نیرو با 
افزایش قیمت برق در بخش خانگی و صنایع بالا رفته است 
و امســال ۱۵۰ هزار میلیارد تومان درآمد دارد. او این پرسش 
را مطرح کرده است که چرا وزارت نیرو با اینکه می توانسته 
با این پول در بخش تولید صنعت برق ســرمایه گذاری کند، 

این کار را نکرده است؟

سخنگوی صنعت برق: سرمایه گذاری کردیم
بهمن ســال گذشــته بود که تعرفه بــرق صنایع فولاد و 
پتروشــیمی از کیلو وات ســاعتی ۶۰۰ تومان بــه هزار و ۲۰۰ 
تومان افزایش داشــت و تصور می شد این افزایش دو برابری 
قیمت برق صنایع حداقل در کوتاه مدت ســبب نوســازی و 
بهســازی شــبکه برق و کاهش میزان اتلاف برق در شبکه 
انتقال و توزیع شــود و در بلندمدت نیز ســرمایه گذاری هایی 

در حوزه ســاخت و یا افزایش ظرفیت نیروگاهی کشور شود. 
اما با آغاز گرما و افزایش روند خاموشــی ها، روشــن شد که 
گویا دولت در حوزه ناتــرازی برق، هیچ عزمی برای کاهش 
خاموشــی ها ندارد و خبری از سرمایه گذاری و برنامه جدید 
برای ســرمایه گذاری نیست. کارشناسان صنعت برق هم در 
اظهاراتشــان بر این موضوع صحه می گذارنــد که با وجود 
افزایــش تعرفه برق صنایــع و همچنین رشــد چندبرابری 
قیمــت برق خانگی در ســال جــاری، ســرمایه گذاری قابل 

توجهی برای رفع ناترازی های برق نشده است.
با این حال مصطفی رجبی مشــهدی، ســخنگوی صنعت 
برق، مدعی اســت که طی ســه سال گذشته ســالانه دو تا 
ســه میلیارد دلار در صنعت برق سرمایه گذاری شده است. 
رجبی مشــهدی در سخنان خود توضیح بیشتری نداده است 
که چه کســری از ایــن مبلغ برای بخش افزایــش تولید در 
صنعت برق سرمایه گذاری می شود، اما همین چند روز پیش 
سخنگوی فراکســیون امنیت انرژی، منابع معدنی و توسعه 
پایدار مجلس به بورس ۲۴ گفته است که برای کسری فعلی 
صنعــت برق، به ۱۰ الی ۱۲ میلیارد دلار ســرمایه نیاز داریم. 
یعنی اگر هر سال دو میلیارد دلار در تولید برق سرمایه گذاری 
شود، پنج ساله مشــکل حل می شود. بنابراین این سؤال دور 
از ذهن نیســت که اگر واقعا حتی بخشی از مبالغ گفته شده 
در این صنعت ســرمایه گذاری می شــود، پــس چرا اوضاع 
ناترازی نه تنها رو به بهبود و یا حتی ثابت نیست، که هر ساله 
بدتر هم می شــود؟ اگــر هم این مبلــغ در بخش های دیگر 
این صنعت ســرمایه گذاری می شود، این اولویت بندی بر چه 
اساســی صورت گرفته است و چرا مسئولین گمان کردند در 
صنعت برق، امروز موضوعی مهم تر از افزایش تولید وجود 

دارد؟

کارشناسان: درآمد صرف توسعه نیروگاهی نمی شود
حمیدرضا صالحی، عضو هیئت مدیره ســندیکای برق به 
«شــرق» می گوید که برای هزینه کرد این درآمد، برنامه ریزی 
انجام شده، اما ســرمایه گذاری برای تولید نیروگاهی در این 
برنامه جایی ندارد و بدتر اینکه حتی پروژه های بهینه ســازی 

مصرف هم در آن نقش چندانی ندارد.
صالحــی ادامه می دهــد: «فاصله بیــن تولید و مصرف 
دائما در  حال بزرگ تر شــدن اســت، درحالی که اگر بودجه و 
سیاست ها کمی به این سمت بود که در تولید یا بهینه سازی 
سرمایه گذاری شود، امروز وضع این نمی شد و کسری به ۱۸ 
هزار مگاوات نمی رســید. وقتی بحث هزینه در صنعت برق 
می شود ممکن اســت بخش هایی را شامل شود که اولویت 
تولیــد را ندارند. برای مثال اگر دو تا ســه میلیارد دلاری که 
آقای رجبی مشــهدی گفتند تماما وارد تولید می شد، سالانه 
حدود شــش تا هفت هزار مگاوات به مدار تولید می آمد که 
نیامده اســت. بنابراین منظور ایشــان هزینه این پول در سایر 
بخش ها بوده است؛ مثل خطوط انتقال و توزیع. پس وقتی 
آمــار هزینه کرد را می دهند خوب اســت آن را باز نیز بکنند 
تا شــفاف باشد که کجا هزینه شده اســت؟ و چرا نتوانسته 
حتی کمی از ناترازی را حل کند؟ چرا حتی نتوانســتند کاری 
کنند که ناترازی امسال به اندازه سال پیش باشد و دست کم 

رشد نکند؟».
او ادامــه می دهد: «تمــام این موارد نشــان می دهد در 
بخش تولید هیچ ســرمایه گذاری ای نشــده است. حتی اگر 

عدد ناترازی به اندازه ســال پیش هم می ماند می توانستیم 
بگوییم انــدک بودجه ای در تولید ســرمایه گذاری شــده تا 
رشــد مصرف پوشش داده شود، اما این اتفاق نیفتاده است. 
آن هم درحالی کــه امروز هیچ موضوعــی در صنعت برق 
مهم تر از تولید نیســت؛ چرا کــه کار و زندگی تمام صنایع به 
همین موضوع بســتگی دارد. هرچنــد پروژه های نیروگاهی 
یک شــبه در مدار نمی آیند و دو ســه ســالی زمان می برد تا 
در مــدار بیایند، اما پروژه های نیمه تمــام و تبدیل پروژه های 
گازی به سیکل ترکیبی و بهینه سازی مصرف و نیروگاه ها در 

کوتاه مدت ممکن بوده است».

توسعه زیرساخت اولویت نیست
با تمام اینها به نظر می رســد توســعه زیرســاخت های 
تولیــدی در اولویــت تخصیص بودجه صنعــت برق نبوده 
اســت و حتی درآمدهای ناشی از افزایش قیمت برق نیز به 
ســمت رفع ناترازی هزینه نشده است. با این اوصاف نه تنها 
وزارت نیرو، که در این زمینه باید دولت و مجلس پاســخ گو 
باشند؛ چرا که در بودجه سال ۱۴۰۳ نمایندگان مجلس با بند 
خ تبصره ۷ ماده واحده لایحه پیشــنهادی دولت موافقت و 

آن را تصویب کرده اند.
در بنــد خ تبصــره ۷ ماده واحده این لایحــه وزارت نیرو 
مکلف شــده درآمدهای حاصل از اصلاح بهای برق صنایع 
موضوع مــاده ۳ قانون مانع زدایی از توســعه صنعت برق 
مصوب سال ۱۴۰۱ را تا سقف ۴۰ هزار میلیارد تومان به شرح 

زیر هزینه کنند:
ردیــف۱: ۲۵ درصد بابت خرید تضمینی برق تجدیدپذیر، 
و  تولیدکننــدگان  مطالبــات  بابــت  درصــد   ۲۰ ردیــف۲: 
پیمانــکاران صنعت برق، ردیــف۳: ۱۵ درصد برای حمایت 
از طرح های بهینه ســازی مصرف برق، ردیــف۴: ۲۰ درصد 
بابــت اتمام طرح هــای نیمه تمام صنعت بــرق با اولویت 
نوسازی شبکه فرسوده انتقال برق، ردیف۵: ۱۰ درصد بابت 
تأمین برق شــهرک ها و نواحی صنعتــی، ردیف۶: ۱۰ درصد 
بابت هوشمندســازی شــبکه توزیع (رؤیت پذیری و نظارت 
(کنترل) پذیــری) بــا اولویت پســت های توزیع، مشــترکان 

پرمصرف با بیش از دو برابر الگوی مصرف.
همچنین نمایندگان مجلس مقرر کردند عوارض حاصل 
از صنعت برق برای تولید و توســعه برق تجدیدپذیر هزینه 

شود.
ضمنا براســاس ردیــف ۲ بند ص تبصــره ۷ ماده واحده 
این لایحه، به  اســتناد  ماده ۱۲ قانــون الحاق برخی مواد به 
قانــون تنظیم بخشــی از مقررات مالی دولت بــه هر یک از 
وزارتخانه هــای نفت و نیــرو اجازه داده شــده که از طریق 
شــرکت های تابعه  ذی ربــط ماهانه از هر واحد مســکونی 
مشــترکان گاز، مبلــغ ۴۰۰ تومــان، از هــر واحد مســکونی 
مشــترکان برق، مبلغ ســه هزارو ۳۰۰ تومــان و از هر یک از 
واحدهای تجاری مشــترکان گاز و بــرق مبلغی اخذ کنند و 
این مبلغ را   به  عنوان منابع داخلی نزد خزانه داری کل کشور 

واریز کنند.
بنابراین نه تنها افزایش درآمد وزارت نیرو از محل افزایش 
برق صرف حل مشــکل ناترازی برق نشده است، که امسال 
تابســتان شاهد خاموشــی گســترده برق خانگی بوده ایم و 
ساعات قطع برق صنایع به ۳۶ تا ۴۸ ساعت در هفته رسیده 

است.

کارشناسان انرژی توضیح می دهند که سرمایه گذاری در توسعه زیرساخت های نیروگاهی در اولویت نیست

برق منهای سرمایه گذاری

گزارش يادداشت
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